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سقوط از کوهستان! 
مســابقات دوچرخه سواری کوهســتان قهرمانی آســیا در تایلند برگزار 
شــد و در ایــن مســابقات اگرچــه یک مدال خشــک و خالی کســب کردیم تا 
دســت خالــی از مســابقات بازنگردیم اما افت محســوس و چشــمگیری در 
قیاس با ادوار گذشــته داشــتیم. دوچرخه ســواری کوهســتان ایران دو مدال 
نقره و یک برنز سال گذشته خود را در مسابقات قهرمانی آسیا ۲0۲0 به تک 
مــدال برنــز تبدیل کرد تا زنگ خطر در کوهســتان هم به صــدا درآید. ایران 
در ایــن دوره از مســابقات 8 نماینده داشــت اما حاصــل آن تنها تک مدال 
برنز بود. فرانک پرتوآذر نفر اول تیم ملی دوچرخه ســواری کوهســتان زنان 
ایران توانست با مدال برنز خود کمک کند که تیم دست خالی از مسابقات 

برنگردد.
نکتــه قابل توجه این اســت که تقریباً بیشــتر نفرات اعزامــی به تایلند، 
در مســابقات ســال قبل هم حضور داشــتند اما نه تنها مدال های سال قبل 
تکرار نشد بلکه در رده جوانان و امید نسبت به سال قبل افت هم داشتیم.

ایــران در مســابقات ۲019 صاحــب دو مــدال نقــره و یک برنز شــد اما 
امسال مدال نقره دانهیل به مقام هفتم، مدال نقره کراس کانتری امید به 

مقام سی و سوم و مدال برنز تیم ریلی به مقام چهارم تبدیل شد.
 پس از افت چشــمگیر دوچرخه ســواری ایران در بخش پیست و جاده 
که در دو ســال گذشــته هیچ دستاوردی نداشته و دستش از مدال آسیا کوتاه 
شــده، تنهــا امید دوچرخه ســواری بــرای مدال آوری در آســیا به کوهســتان 
بود اما این نتیجه دوچرخه ســواری کوهســتان در قهرمانی آســیا ثابت کرد 
که ســقوط آزاد به کوهســتان هم رســیده و در این بخش هم نباید به مدال 

دلخوش باشیم.
نقد واقع بینانه 

ناکامی هــای دوچرخــه ســواری در ایــن ســال ها بــه انــدازه ای پررنگ و 
نومیدکننــده بــوده کــه حتــی واکنــش مســئولین وزارت ورزش را بــه همراه 
داشــته. سال گذشــته در مجمع ســالیانه دوچرخه ســواری مهدی علی نژاد 
معــاون ورزش قهرمانــی وزارت ورزش به صراحت از شــرایط حاکم بر این 
رشــته و ناکامی های آن انتقاد کرد و و خطاب به رؤســای اســتانی عنوان کرد 

اگر نمی توانید جای خود را به کسی بدهید که می تواند کار کند.
علی نژاد در مجمع ســالیانه فدراسیون دوچرخه سواری گفت: مجمع 
خوبی بود. ســعی کردم چالش هم در آن باشــد و قاعده مجمع هم همین 
اســت. البتــه اعضــای مجمع ســاکت بودند و به نظر می رســد آقــای قمری 
را خیلــی دوســت دارنــد! مهم تریــن مســأله فدراســیون، مالــی اســت. اگــر 
بحــث کمــک مالی می کنید بدون تعــارف بگویم فدراســیونی که نمی تواند 
در بازی هــای آســیایی یک برنــز بگیرد نمی تواند ادعای ســهم بیشــتر کند. 
هزینه هــای دوچرخــه ســواری فوق العــاده بــالا اســت و تنها با فعــال کردن 
بخش خصوصی وضع بهبود پیدا می کند و اگر از منابع غیردولتی اســتفاده 
نکنیــد وضعیــت دوچرخــه ســواری بهبــود نخواهد یافــت. این هنــر رئیس 
فدراســیون و رئیس هیأت های اســتانی اســت کــه این کار را انجــام دهند که 

اگــر می توانید بســم الله، اگر نه جای خود را به کســانی بدهیــد که می توانند 
این کار را انجام دهند. منابع دولت رو به کاهش اســت. بعضی رشــته ها که 
به تجهیزات وابســتگی بیشتری دارند آســیب بیشتر می بینند، بنابراین باید 
اســتراتژی دیگری داشــته باشــند. باید بررسی شود چرا باشــگاه های بزرگ 
کنار کشــیده اند. در کل غیر از مســیری که من گفتم بروید موفق نمی شــوید. 
پول هــای وزارت ورزش نســبت بــه دو ســال قبــل تغییر نکرده امــا هزینه ها 

چهار برابر شده است.
یرساخت تا تجهیزات  از ز

ایــران البتــه مدت هاســت از مشــکلات قدیمــی و  دوچرخــه ســواری 
کلیشه ای رنج می برد که تا به امروز برطرف نشده و در این نزول وحشتناک 

نقش کلیدی ایفا می کند.
مهم تریــن مشــکل دوچرخــه ســواری کمبــود زیرســاخت و بــه طــور 
مشخص پیست چوبی است. با گذشت 40 سال هنوز ما در ایران یک پیست 
چوبــی نداریم و این فاجعه بزرگی اســت که ســبب عقب افتــادن رکابزنان 
ایران شده. دوچرخه سواری ایران پیست چوبی ندارد و بارها به این مشکل 
قدیمی و اساســی اشــاره شده اما پیست چوبی ســاری بعد از حدود ۲0 سال 
هنــوز هم به بهره برداری نرســیده. برای جبران این مشــکل چــاره ای به جز 
حضور فراوان و پرتعداد در تورنمنت های خارجی نداریم اما علی رغم این 
نیاز در طول سال بارها و بارها کاپ ها و مسابقات مهم را از دست می دهیم 
در حالــی کــه رقبای مــا در آنها حضــوری دائمــی و پررنگ دارنــد و بهترین 

استفاده را می برند.
فدراســیون تصــور می کنــد بــا چنــد هفتــه تمریــن در پیســت چوبــی 
کشــورهای دیگــر و حضــور در یکــی دو مســابقه در ســال و خریــد تجهیزات 
در دقیقــه 90 می تــوان معجــزه کــرد امــا حضــور دوچرخــه ســواران ایــران 
ســیمانی  پیســت  در  نــه  باشــد  پررنــگ  بین المللــی  مســابقات  در   بایــد 

آزادی.
درد دوچرخه ســواری ایران نداشــتن تجهیزات بــه روز، تمرین نکردن 
در پیســت چوبــی و نرفتن به مســابقات بین المللی اســت اما فدراســیون و 
مســئولان ورزش هنــوز نپذیرفته انــد راهی که دوچرخه ســواری ایران در آن 

رکاب می زند، جز شکست های سریالی رهاوردی به دنبال ندارد.
در طول این ســال ها تک ســتاره هایی داشــته ایم که با تکیه بر استعداد 
و توانایــی آنها ســال ها بــه تک مدال هــا دلخوش کرده ایم اما شکســت های 
ســریالی اخیر به خوبی نشــان داد کــه این فرمول نخ نما شــده دیگر جواب 

نمی دهد و باید فکر اساسی به حال دوچرخه سواری ایران کرد.
دوچرخــه ســواران بــه تجهیزات بــه روز و مســابقه فراوان نیــاز دارند و 
فدراســیون بایــد به فکــر راه چاره باشــد. راه چاره ای که به جــز جذب منابع 
خصوصی امکانپذیر نیســت. واقعیت این است که با جهش افسارگسیخته 
دلار رشته ای مثل دوچرخه سواری که نیاز اصلی آن دوچرخه است، آسیب 
فراوانی دیده و این لطمه و مشــکل را نمی تــوان تنها با اتکا به منابع دولتی 
مرتفع کرد. فدراســیون بارها عنوان کرده نیاز به بودجه بیشــتری دارد اما از 
آن طــرف وزارت ورزش هــم آب پاکی را روی دســت فدراســیون ها ریخته و 

عنوان کرده فدراســیون ها نبایــد به بودجه دولتی اکتفا کننــد. اینکه حامیان 
مالی جذب فدراســیون شــوند، بســتگی به هنر مدیریتی رئیس فدراســیون 
دارد. فدراســیون باید اسپانســر جذب کند تا این رشــته بتواند به حیات خود 
ادامه دهد. یکی از هنرهای مدیریتی اســتفاده از بخش خصوصی اســت که 
به نظر می رســد در فدراسیون فعلی این هنر و این توانایی وجود ندارد. چه 
آنکــه مشــکلات مضاعف رکابزنان هیچ وقت حل نشــده. دوچرخه ســواری 
برای پایان این ســیکل معیوب و این ســریال ناکامی هــا به بودجه مضاعف 
برای خرید تجهیزات و اعزام های پرشــمار نیاز دارد. بودجه ای که پرداخت 
آن فقط از مسیر اسپانسر و بخش خصوصی میسر است. در غیر این صورت 

باید برای همیشه فاتحه دوچرخه سواری ایران را خواند.
اینکه ما برخلاف گذشــته که همیشــه جزو مدعیان در آســیا بودیم اما 
حــالا حتی نمی توانیم یک مدال بگیریم، نشــان می دهد دوچرخه ســواری 

ایران به ورطه نابودی غلتیده و باید طرحی نو درانداخت و فکر چاره بود.
ورزشی که لاکچری شد! 

در همین رابطه محسن سلگی دبیر فدراسیون دوچرخه سواری اظهار 
داشــت: قیمت دوچرخه ۲0 میلیــون تومانی به ۲00 تــا ۳00 میلیون تومان 
رســیده اســت. حتی تصورش هم آدم را می ترســاند. در گذشته ورزشکاران 
این رشــته خودشــان از پس هزینه ها برمی آمدند و باشــگاه ها هم به لحاظ 
اقتصادی حامی ورزشــکار بودند اما در حال حاضر شــرایط کلًا عوض شــده 

است.
ســلگی در مــورد تغییــر شــرایط دوچرخــه ســواری تصریح کــرد: ده ها 
باشــگاه دوچرخه سواری داشــتیم که حامی ورزشکار بودند و لیگ دوچرخه 
ســواری در تمامــی ماده هــا جریان داشــت اما غیر از دو باشــگاه ســپاهان و 
دانشــگاه آزاد تقریباً مابقی باشــگاه ها تعطیل شده اند. اصلًا با این هزینه ها 
دیگر رشــته دوچرخه ســواری یک رشــته لاکچری شــده که اتفاقاً آنهایی که 

وضع شان خوب است هم میلی به حضور در این رشته ندارند.
دبیــر فدراســیون دوچرخــه ســواری بــه وضعیت ســهمیه ایــران برای 
المپیک اشــاره کرد و متذکر شــد: به هر حال ما در گذشته هم در آسیا و هم 
در المپیک حضور نسبتاً موفقی داشتیم. در آسیا بحث مدال آوری داشتیم 
و در المپیک هم معمولًا چندین ســهمیه به دســت می آوردیم اما در حال 
حاضر با توجه به مواردی که گفته شــد فقط یک ســهمیه در استقامت تایم 
تریــل برای مــان قطعی شــده اســت. بــا ادامه ایــن وضعیــت فاصله مان با 

سطح اول دوچرخه سواری دنیا بیشتر می شود.
دبیــر فدراســیون در پایان گفت: امیدوارم مســئولین ادامــه حیات این 
رشــته ورزشــی قدیمی و دوست داشــتنی را جــدی بگیرند. کســی اگر پولش 
را هــم داشــته باشــد، نمی آیــد ۳00 میلیــون تومان پــول دوچرخــه بدهد و 
ســایر ورزشــکاران حرفه ای این رشــته هــم روزهــای ســختی را می گذرانند. 
از ایــن همــه دلار 4۲00 تومانــی چیــزی بــه مــا کــه بــرای ســربلندی کشــور 
تلاش می کنیم، نرســید و فدراســیون هم آنقــدر بودجه ای نــدارد که بتواند 
 تجهیزات روز دنیا را برای ورزشکارش وارد کشور کند. دوچرخه سواری رو به 

تعطیلی است!

شیرجه در استخر خالی
 

ناکامی هــای دوچرخه ســواری اتفــاق عجیبی نیســت و قابل پیش بینی 
بــود. مــا که در بطن کار هســتیم می دانســتیم ایــن اتفاق می افتــد و برای ما 
غیــر عادی نبود. این اتفاق برای الان هم نیســت بلکه مربوط به ۷-8 ســال 
پیــش اســت اما صدایــش الان دارد در می آید. چند ســال پیــش هم کیفیت 
همیــن بود و در کنــار تجربه و انگیــزه رکابزنان، بحث غیرورزشــی هم وجود 
داشــت. همــان موقع هــم مدال های مــا کذایی بــود و این بیماری اســت که 
از ســال ۲00۶-۲00۷ دوچرخــه ســواری ایران بــه آن دچار شــده و رفته رفته 
حالش نیز وخیم تر می شــود. نباید فکر کنید ســال آینده در ۲0۲1 وضع بهتر 
می شــود بلکه بدتر از این خواهد شــد. ما زیرســاخت نداریم و پشتوانه سازی 

هم نکرده ایم. با این شرایط هرچه جلو برویم شرایط وخیم تر می شود.
وضعیت دوچرخه سواری ایران خیلی وخیم تر از چیزی است که دیده 
می شود. شاید جامعه ورزش و وزارت ورزش فکر کنند اتفاقات ورزشی دلیل 
مدال نگرفتن ما در مسابقات اخیر بوده در حالی که مدال نگرفتن ما واقعی 
بود و وضعیت دوچرخه ســواری ما از چیزی که می بینند و می شــنوند، بدتر 
اســت. برای المپیک هم هیچ شانســی نمی بینم. همان یک سهمیه هم که 

گرفتیم، بازمانده نتایج سال های قبل است.
بــرای اینکــه دوچرخــه ســواری از ایــن وضعیــت خارج شــود، بایــد کار 
زیربنایی انجام دهیم. زمانی که فدراســیون به من اصرار داشــت مســئولیت 
تیم ملی را قبول کنم اما من اعتقاد داشــتم اگر با این وضعیت به تیم ملی 
بیایم، مانند این اســت در یک اســتخر خالی شیرجه می زنم و خودم آسیب 
خواهم دید. الان ما واقعاً خالی از دوچرخه سوار هستیم. در همین تور ایران 
– آذربایجــان مــا رکابزن یا تیمی نداشــتیم که با تیم های درجه ســه خارجی 
رقابــت کنــد چون پشتوانه ســازی نکرده ایم. باید حتماً ســراغ اســتعدادیابی 
برویــم و بــا نفــرات 1۶-1۷ ســاله کار کنیــم. مشــخص اســت وقتــی 10 نفر را 
بدون اینکه آماده کرده باشــیم به مسابقه بفرستیم به غیر از شکست روحی 
چیــزی نــدارد. در واقــع ما در کشــور خودمــان کاری نکرده ایم. جوانــان را به 
کدام مســابقات فرستاده ایم که در مســابقات قهرمانی آسیا نتیجه بگیرند؟ 
اعتقادم بر این اســت فدراســیون باید کار زیر بنایی کند. زمانی که فدراسیون 
پیشــنهاد همــکاری بــه مــن داد گفتــم اگر مســئولیت قبــول کنم فقــط روی 
رکابزنان 1۴-1۵ ســاله کار می کنم و ۴-۵ ســال هم کســی نبایــد از من نتیجه 
بخواهــد چون شــاید در ایــن میان تک ســتاره هایی که اســتعداد مــادرزادی 

دارند، پیدا شوند اما در یکی، دو سال نمی توان کاری انجام داد.

 نگاه
قادر میزبانی-  قهرمان سابق آسیا


